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>> Noves ajudes
per a la instal·lació
d’ascensors
Les barriades de Can Clos i de
Sant Cristòfol formen part de la
llista de zones prioritàries per
rebre aquest nou programa d’a-
juts per a la instal·lació d’ascen-
sors que l’Ajuntament posa en
marxa aquest mes de setembre.
Amb una inversió total de 96
milions d’euros, el programa va
destinat a tots els edificis de la
ciutat que no tenen ascensor, on
la seva instal·lació sigui possible
sense una reforma estructural
important.

>> Reclam ciutadà
per poder girar a
l’esquerra al passeig
Un total de 13 entitats del barri
han fet arribar una carta a
l’Ajuntament on reclamen que es
restitueixi el gir a l’esquerra del
passeig de la Zona Franca. Les
associacions incorporen a la
carta una proposta de traçat
alternatiu per al carril bici, que
ara està previst que es situï als
carrils centrals del passeig i que
és la justificació del govern
municipal per prohibir el gir a
l’esquerra que reclamen els
veïns i comerciants.

GENERALITAT DE CATALUNYA

Imatge del tram de la L9 de metro que anirà per la superfície al polígon industrial de la Zona Franca.

Tot està a punt
per a l’arribada 
de la tuneladora
Durant aquests mesos d’estiu han fina-
litzat les obres de perforació del túnel
de la línia 9 de metro des de Badalona
fins a la plaça d’Havaneres. La tunela-
dora encarregada d’aquestes feines és
la que properament es traslladarà al
barri, des d’on ha de començar a per-
forar un túnel des de la ronda Litoral, a
Can Tunis, fins a Provençana, una
parada de metro de la L9 situada al

costat de la plaça de Cerdà.
Durant els propers mesos, els operaris
de la Generalitat han de portar, per
peces, la tuneladora fins al nostre terri-
tori. Aquesta feina podria allargar-se
durant uns quants mesos, de manera
que la previsió de la Generalitat és que
la tuneladora comenci a perforar a
finals d’any el tram de túnel del metro
que ha d’arribar al nostre territori.

Més activitats
familiars al barri
La Marina és un dels barris on s’esten-
drà el programa Temps de barri,
temps educatiu compartit, que promou
activitats per conciliar el temps dels
infants fora de l’horari escolar amb el
de les famílies.
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Editorial

Promoure
temps de 

convivència
familiar

Fa temps que sabíem l’existèn-
cia del programa Temps de
barri, temps educatiu compar-

tit. Des de fa quatre anys, aquest
programa, que busca la conciliació
familiar, s’aplica als barris de
Badal, Brasil i la Bordeta, junta-
ment amb altres territoris dels dis-
trictes de Gràcia i Nou Barris. Va
néixer com una prova pilot i ara,
després de comprovar la satisfac-
ció dels 55 mil alumnes i pares que
han participat en el programa, es
començarà a estendre a altres
barris i districtes de la ciutat. Entre
els escollits hi ha el barri de la
Marina, on ja s’ha posat en marxa
la fase de diagnòstic que permetrà
dissenyar una proposta d’activitats
adequada a les necessitats de les
famílies del territori i la rendibilitat
de les propostes dels agents
socioeducatius de la zona i dels
equipaments públics. 
L’objectiu del programa Temps de
barri, temps educatiu compartit és
oferir un ventall d’activitats per fer
compatible el temps infantil, fora de
l’horari escolar, amb les necessitats
horàries de les famílies. El progra-
ma també inclou activitats en famí-
lia, de manera que es facilita un
temps de convivència entre criatu-
res i les mares i els pares per gau-
dir de l’entorn més pròxim, el barri,
i així mateix, poder millorar la quali-
tat del seu temps. Una d’aquestes
activitats en família es farà el matí
del proper 28 de setembre al parc
de l’Espanya Industrial. Es tracta
de la festa de les AMPA. Hi haurà
xocolatada, animació i actuació
castellera. Les famílies poden apro-
fitar l’acte per inscriure els fills i
filles a les activitats que s’organit-
zen dins del programa Temps de
barri, temps educatiu compartit.
Aquesta pot ser una bona oportuni-
tat perquè les famílies de la Marina
comprovin la incidència que un pro-
grama com aquest ha tingut sobre
la gestió del temps familiar de
molts ciutadans del districte. Pot
ser una ocasió per comprovar que,
amb la participació de tots, les
coses poden millorar, i molt.

mirada crítica

Pots fer-nos arribar la teva foto-denúncia a través del nostre correu electrònic: 
redaccio@lamarinadigital.org o per correu a:

c/ Foc, 128. Espai Musical La Bàscula, 1a planta, 08038 de Barcelona

Creieu que els centres cívics del barri
haurien d’obrir també a l’agost? 
No hi ha cap mena de dubte. Els lectors
de la versió digital de La Marina conside-
ren que els centres cívics també haurien
d’obrir les portes durant el mes d’agost.
Molts ciutadans consideren que durant
l’estiu els centres cívics són també una
alternativa per a les persones que es
queden al barri, i més ara, quan cada
cop es fan les vacances més esgraona-
des. Tots els lectors que han participat en
l’enquesta digital han dit que sí, que els
centres cívics haurien d’obrir també
durant el mes d’agost.

100%

Aquesta és una de les moltes fotografies que ens han fet arribar treballadors de
les empreses dels carrers més industrials del barri que han hagut de recórrer a
l’enginy per orientar-se i localitzar els seus negocis davant l’absència generalit-
zada de plaques i indicatius als carrers. Ells mateixos han fet els cartells amb
els noms dels carrers i els han penjat als espais on hi hauria d’haver les pla-
ques. Podem trobar aquests cartells manuals al tram del carrer del Foc com-
près entre el passeig de la Zona Franca i la frontera amb l’Hospitalet de
Llobregat, i en tot el seu entorn, amb carrers com el de l’Acer, del Cobalt, del
Ferro, de l’Estany, de l’Alumini, del Plom i Motors, entre d’altres.

0%
No
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La veu dels afectats

La Isabel vol que
es conegui la
malaltia igual que
se sap el que és
la grip. L'autora
explica que "és
necessari que se
sàpiga per què
cada 24 hores hi
ha una persona
més que és
diagnosticada
amb aquesta
malaltia".
L’esclerosi múltiple afecta més
de 4.000 persones a Catalunya,
segons la Societat Espanyola de
Neurologia, i unes 35.000 a l'Estat
espanyol, segons dades de la
Fundació Esclerosi Múltiple. La
pateixen més dones que homes i
els primers símptomes apareixen
entre els 20 i 40 anys. Entre els
símptomes més comuns hi ha el
mal d'ossos, manca de visió, for-
migueig a les extremitats, inestabi-
litat al caminar, dificultats per
expressar-se i incontinència urinà-
ria, entre d'altres. La Isabel afe-
geix que “els malalts d'esclerosi
sabem molt bé que sempre hi ha
algú que es troba en una situació
pitjor". Per a tots aquells que vul-
guin conèixer més qüestions sobre
la malaltia poden adquirir el llibre
Esclerosis múltiple: esperando la
solución, editat per Abadia
Edicions. 

apuntsIsabel Hernández Frutos, periodista i escriptora afectada d’esclerosi múltiple

“Hem d’aprendre a 
apreciar les petites coses”
Isabel Hernández Frutos és veïna

de la Marina i recentment ha
publicat el llibre Esclerosis múlti-

ple: esperando la solución .
Fa tres anys que a la Isabel li van
diagnosticar la malaltia. Ara li toca
viure-la en carn pròpia, però malau-
radament, la va veure molt de prop
ja que la seva germana Susana va
morir molt jove d'esclerosi.
L'autora ha escrit el llibre per donar
a conèixer aquesta malaltia, per
homenatjar la seva germana, per
servir-li com a teràpia i per animar
tots aquells que es troben en la
mateixa situació que ella.  

DOLORS PAREJA

Qui o què la va animar a escriure el
llibre? 
Les meves amigues em van dir que
havia de fer alguna cosa per distreure'm
i no estar totalment pendent de la
malaltia. I com saben que m'agrada
molt escriure, perquè sóc periodista,
em van animar a fer-ho. Poc després,
parlant amb el meu neuròleg, l’hi vaig
comentar. Em va dir que era una idea
fabulosa ja que fins ara només havien
escrit llibres sobre aquesta malaltia
científics, però que cap pacient ho
havia fet encara i que seria de gran
ajuda per als afectats. Aleshores, em
vaig dir que manejaria la malaltia de la
millor forma que sabia, que és escri-
vint. Més tard, vaig buscar un editor
perquè no quedés com a diari íntim.
Ha viscut la malaltia molt de prop
amb la seva germana... En què creu
que l’ha ajudat el fet de tenir-la
davant i ara viure-la en carn pròpia?
M'ha ajudat a veure els grans mals
d'una malaltia gairebé desconeguda
per tothom. La meva germana la va
patir durant tres anys. Va estar en
cadira de rodes, li costava parlar i la
havien d'agafar per banyar-la. A casa
es va viure amb molt dolor. El llibre és
també com un homenatge a la
Susana. Intentaré que tothom cone-
gui la seva malaltia i ara la meva.
Quan em van diagnosticar la malaltia
no m'ho volia creure. M'autoenga-
nyava pensant que el metge s'havia
equivocat amb l’historial de la meva
germana. Després de la ressonància
magnètica que confirmava la malaltia

La Isabel al balcó del pis on viu, al barri de la Marina.

la meva vida va girar completament.
A partir d'aleshores, la que era ja no
és la que sóc.
Com és la Isabel d'abans i la d'ara?
Abans era molt activa. Prèviament a la
malaltia vaig entrar en depressió i mai
he sabut que va venir abans, si la
depressió o la malaltia. Vaig passar de
ser molt emprenedora a ser més passi-
va a causa de la malaltia. 
Només ens conscienciem per Nadal
o campanyes com el Mulla't. Per què
no ens mullem cada dia?
Hi ha una negació de la vida dels
altres. La gent no es molesta per pre-
guntar-te com estàs o com vius la
malaltia. Hi ha insolidaritat. Cadascú
està pendent de les seves coses. La
gent va molt estressada en el metro
cap a la feina, ja m'agradaria a mi...
Però no puc córrer. Tenim una vida
molt automatitzada. No hem après a
viure encara. La malaltia m'ha ense-

nyat a aprendre a viure la vida. Ara el
fet de poder sortir encara que sigui tan
sols deu minuts a passejar cada matí
és una joia. Hauríem d'apreciar les
petites coses que se'ns passen des-
apercebudes. Els malalts pensem a no
empitjorar. Sabem que no hi ha fre i
que cal frenar-la, però també sabem
que sempre hi ha algú que està pitjor
que nosaltres. 
Vostè és molt positiva, diu que la
vida és un regal, després de tot el
que li ha tocat viure... Quin missatge
d’alè vol donar a tots aquells que
pateixen la malaltia?
Quan a vegades visquis moments
dolents cal pensar que la vida és un
regal. Hem d'entendre que és un bé
que tenim i hem d'apreciar-la esti-
guem com estiguem. No hem de per-
dre el somriure, com la meva germa-
na. Els malalts ens veiem obligats
moltes vegades a passar pàgina i

oblidar aquells somnis que teníem,
però no hem de perdre la il·lusió. No
hem de llençar mai la tovallola. A la
vida sempre hi ha sorpreses…
Espera que te n’arribi alguna.
La ciència avança però no al ritme
que tant ens agradaria... Creu que
estem cada vegada més a prop que
trobin la solució?
Jo volia fer un llibre optimista. Segur
que hi ha d'haver alguna cosa que
ens tregui d'això, però mentre no surti
a la llum hem d’esperar pacientment. 
Vostè que és periodista s'imagina
donant la notícia que hi ha una
solució per a l’esclerosi?
Seria sublim. Poder escriure la sego-
na part del meu llibre seria un somni.
S'anomenaria Esclerosi: ja hi ha solu-
ció. Els hi diria als lectors, s'ha acabat
el patiment, seguim endavant! 
Potser està a prop... Encreuem els
dits! 

DOLORS PAREJA
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la marina agraeix les cartes dels lectors. Totes les cartes hauran d’anar signades, tenir una extensió no superior a 10 línies, l’adreça i el telèfon. La publicació es reserva el dret de resumir o extractar-ne el contingut.
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rgUn recuerdo para Isabel

No hace mucho tiempo, sólo unos 19 años, conocí a una persona
entrañable, una persona que me enseñó muchas cosas en un mundo
desconocido para mi, el mundo laboral. Esa persona que me dirigía
cuando yo estaba perdida, esa persona que estaba siempre ahí cuan-
do la necesitabas, esa persona era Isabel. Sí, esa Isabel que cuando
abrimos nuestro querido ambulatorio a finales de los 80, fue una de
esas ocho personas que estaban en el mostrador, haciendo lo que
podíamos con los recursos que teníamos... Fueron tiempos muy
duros pero también fueron tiempos muy enriquecedores. Esa Isabel
amable, correcta, ingeniosa, era muy persona... Pues bien, Isabel,
ahora que no estás, que te has ido para siempre, espero que estés
donde estés te lleguen estas cuatro palabras. Fuiste y serás una de
mis compañeras más apreciada y querida. El carrer del Foc o el
Carles Ribas nació contigo y eso no lo olvidaremos nunca. Tus com-
pañeros del ambulatorio te recordaremos siempre...

Montserrat Pozo i Jiménez    La Marina

Els racons d’en Ramon

Mariano Ayza    La Marina

Els pescadors de la Marina
Ja gairebé ningú recorda que la Marina era un barri de pescadors i
que gaudia de les millors platges de Barcelona. Des de principis del
segle XX el nucli de la gent del mar va anar disminuint a mesura que
augmentava la indústria. Pescar era mal pagat i perillós, i com avui,
qui més guanyava era qui menys arriscava. Aquesta fou la causa que
molts pescadors passessin a ser obrers.
Recordo que molts d'ells i dels seus fills treballaven en el magatzem i
taller d'en Mateu del carrer dels Motors, obert fins als vuitanta. Tots
eren bons treballadors i magnífiques persones. Tenien sobrenoms,
com ara el Rata o el Ratolí. Vaig tractar molt amb el Noya, a qui deien
amb molta raó el Vivillo perquè caçant era molt viu i allà on posava
l'ull, peça que caçava.
Pels anys setanta, amb la pèrdua de les platges de Can Tunis van
acabar-se del tot els pescadors, encara que jo els recordaré mentre
visqui.
Però abans, pels anys cinquanta i potser encara pels seixanta, les
pescadores venien a vendre el seu peix pels carrers de la Barriada
Nova del Port. La Joaquina i la Quimeta eren les més boniques i les
que millor veu tenien. Com si de dives d'òpera es tractés, cantaven a
pulmó amb música i lletres pròpies les excel·lències de la seva pesca:
"Nenes, sardines fresques de l'art", "Boniques, aprofiteu l'ocasió",

@

Cristina Costejà    Sant Vicenç dels Horts

Seat va presumint de treballadors
Des de fa un temps, Seat fa servir treballadors de les seves factories
(no sabem si reals o no, però almenys així ho afirma) com a actors en
els seus anuncis de televisió. Trobo que no és ètic ni estètic presumir
de treballadors per part d'una empresa que ha fet duess macroregula-
cions de personal en els dos últims anys, i ha acomiadat centenars de
persones perquè considerava que tenia pocs beneficis. 

@

Associació Veïns del Plus Ultra

A Francisco Yeste, ‘Paco el ferretero’
Adiós amigo,
No te olvidaremos... Como vecino, siempre dispuesto a colaborar con el
bien de nuestro barrio. Como amigo un diez, siempre dispuesto a hablar
con todo el mundo, ceder tu mano, dar tu nota simpática... Tu siempre
escribías en La Marina, ahora te encontraremos a faltar... Allí exponías tus
criterios de nuestros barrios con toda tu delicadeza. Hoy somos nosotros
los que exponemos nuestros criterios de tí. Te queremos.
Tus amigos y tus vecinos siempre te recordarán y esperamos que desde
arriba nos des buenos consejos.

??

@ "Xanguet fresc i molt net", "Sardines de nuvi, mireu com belluguen!"...
Els nens preguntaven a les mares què volia dir sardines de nuvi i elles
evitaven contestar avergonyides. Així eren aquells temps...

Sònia Gómez     Prat de Llobregat

Crisi, amb majúscula...
No sé si el que estem vivim és una crisi o no. Jo l’únic que sé és que
cada cop que vaig a comprar han apujat els preus dels productes.
Cada cop he de gastar més diners en comprar el mateix que fa tres
anys, per exemple, però el meu sou no puja, no evoluciona al mateix
ritme que l’augment de la vida diària, dels productes bàsics. Si això vol
dir crisi, doncs sí, senyors i senyores, tenim una Crisi (amb majúscula).
Ja no parlo, és clar, de comprar-me un pis amb la meva parella o de
tenir fills... Tinc 30 anys i sóc mileurista. Formar una familia haurà d’es-
perar que passi la Crisi...

@

Dalt d’un turó molt fort,
va néixer el Castell de Port.

Molt potent i emmurallat,
el va construir un vescomte 

de cap verd: en Giribert!
Se’n va fer càrrec d’ell

un comte molt vell: en Borrell.
Tingué una filla molt esmirriada,

tal com el nom que portava:
Ermengarda.

També feren una capella rústica,
però a la vegada suau.
amb una verge petita,

i a la seva mà una nau.
Ermengarda va tenir un detall molt fort,

comprant l’ermita de Port.
Però com sabia que en Borrell

estava mig girat, 
no va tenir més remei 
que vendre’s el blat.

Després passà a mans d’en
Giribert i la muller Guisola,
que també podia anar sola.
I per no portar-se gaire bé,

va haver de donar-li al Berenguer.
Per aquest castell hi va passar

molta gent,
Però cap d’ells no hi va deixar cap

moneda d’argent.
Però si tenien vestigis d’ells,

com el nom del carrer Negrell,
els últims propietaris del Castell.

Ramon Anglés , cronista local

Castell de Port...
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Educar per a l’alliberament 
personal i social
Assemblea de Monitores Sense Sostre

MÍRYAM REYES COLUMNISTA

L'Assemblea de Monitores Sense
Sostre (AMSS)1 va néixer l'estiu
del 2007 arran de les inquietuds

i necessitats comunes d'un col·lectiu
de monitores de diverses entitats d'e-
ducació en el temps de lleure. 
Inquietuds i necessitats que estan
directament relacionades amb l'es-
pectacle desolador que ofereix l'ac-
tual orientació social, econòmica i
política de Barcelona. En un context
de mercantilització de l'oci i del temps
de lleure, les monitores prenem cons-
ciència d'un fet: el camí recorregut
fins ara pels esplais i caus de la ciu-
tat està arribant, si no hi és ja, a un
punt mort, de no retorn. I l’única via
de sortida que es fomenta des de
l'administració i sense oposició per
part de les diverses federacions con-
dueix a la dependència, a l'absència
de pensament crític, a l'oblit de la
veritable funció social de l'educació
en el temps de lleure i, en última ins-
tància, al desmantellament de la
xarxa d'educació no formal, cosa que
la converteix en un mer apèndix de
l'educació formal institucional.
Per aquest motiu, i com que aquesta
sortida no ens convencia, vam creure
en la necessitat d'organitzar-nos des
de la base per construir conjuntament
una via alternativa. 
L'AMSS sorgeix com a resposta a la
manca d'equipaments i locals ade-
quats per a les entitats d'educació en
el temps de lleure, entenent aquesta
situació com una conseqüència deri-
vada de les polítiques socials i d'ur-
banisme que apliquen ajuntament,
districtes i altres institucions de
Barcelona en favor de la privatització
de l'espai públic. Però també sorgeix
amb la voluntat de reflexionar, discu-
tir i debatre sobre com i què entenem
per l'educació no formal representa-
da pels esplais i caus, així com què
podem fer les monitores per revertir
els efectes de la progressiva instau-
ració d'un pensament únic en el si de
la nostra societat.

L’estiu d’Abba

La veritat és que la música del grup
suec Abba estava considerada, en
aquells principis del 70, com una

mica hortera i comercial. Mai va ser el
meu conjunt pop preferit, però amb el
temps ens fem menys exigents i la nos-
tàlgia ens fa més tolerants, de manera
que aquelles previsibles melodies for-
men avui part de la banda sonora de les
nostres vides. Mamma Mia! és un musi-
cal senzill, ingenu, divertit, intranscen-
dent i que compta amb l’interès de les
cançons del quartet suec i amb la inter-
pretació de temes tan coneguts que fan
els mateixos actors de la pel·lícula.
Destaca, en especial, una brillant i llumi-
nosa Meryl Streep i un entonat Pierce
Brosnan, que més que cantar recita,
però amb una força i una intensitat del
tot encomiable. Molts dels temes d’Abba
es van desgranant formant part de l’e-
motiu i senzill argument i nosaltres els
taral·legem a la butaca, divertits i ale-
gres. Tot en un entorn idíl·lic, en una d’a-
quelles meravelloses illes gregues, ban-
yada per un mar radiant i una llum solar
espectacular. La filla d’una antiga hippie
es casa i convida a la seva boda els
seus tres possibles pares. La mare for-
mava part d’un grup d’amigues que ver-
sionava Abba i  va tenir relacions amb
tres homes en aquell llunyà estiu de fa
20 anys. La trama és el de menys.
L’important és l’alegria de viure que es
desprèn de les imatges, la banalitat com
alguna cosa positiva durant les vacan-
ces, els llocs idíl·lics, l’energia de la
joventut i, sobretot, la música d’Abba
perdurable, amable i divertida.

No em vull posar escatològica
però acabo d'arribar de comprar
el pa i he passat per un parc

minat de caques de gos (o de gat). La
veritat és que, si ens posem a pensar,
estem rodejats de caques... A veure si
m'explico... Ens posem a netejar el nos-
tre voltant més íntim, potser casa nos-
tra, perquè si no la brutícia (i amb un
vocabulari més vulgar, la merda) ens
envaeix a poc a poc... Hi ha gent que
està fins a dalt de merda, literalment o
metafòricament parlant... La caca és un
tema que a la canalla li agrada, li fa grà-
cia (caca, cul, pet... Us aconsello un lli-
bre, El llibre de la caca, és molt interes-
sant). També hi ha moments en què ho
engegaríem tot a la merda, on enviaries
a més d'un... També hi ha qui es troba
envoltat de merda sense voler... I quan
el nostre cos ens demana evacuació
ens alliberem i ens sentim moooolt bé...
Certament aquesta expressió, que no
és de bon gust per ningú, la fem servir
més d'un cop (o la pensem). Hi ha ges-
tions públiques que són una gran ca...,
hi ha persones a les quals els agrada
emmer... les relacions... Suposo que
ara que comença setembre intentarem
no trobar-nos amb molta... Ara bé, al
teatre per donar sort es diu molta
merda... Veurem com va... Benvinguts
estimats companys i companyes de
viatge, veïns i veïnes de la Marina, tre-
balladors i treballadores, polítics i seu
del Districte... A veure si gestionem tots
la merda perquè no esquitxi.

L’Acomodador
JUAN BIBIAN CINEASTA

La Crònica
ANA TERESA HERRERA CRONISTA LOCAL

El Jardí
XAVIER SANZ PERIODISTA

Tornar a treballar m’espanta el son quinze dies abans
que arribi el lúgubre dia i les males notícies, amable-
ment,  acompanyen el meu estat d’ànim, fins i tot les

de reblert.  L’estiu l’han protagonitzat  tragèdies col·lectives
o atletes que s’han passat una  part de la seva vida saltant,
corrent o nedant pel mòdic preu d’un bitllet d’anada i torna-
da a Pequín. Però realment el que m’ha deixat el corazón
partio de cara al futur  és la notícia que patiments habituals
que es produeixin a l’existència humana es puguin allargar
en el temps. Científics espanyols del Centro Nacional de
Investigaciones Oncológicas estan treballant el tema de la
longevitat amb ratolins transgènics, als quals se’ls ha aug-
mentat l’esperança de vida en un 45%, o sigui, 125 anys de
vida per als humans. I el cap comença a donar-me voltes,
quants estius em quedaran per aclaparar-me?  l’ansietat
se’m dispara. Quants posats de la família reial a Mallorca?
Fins a quina edat aguantarem els fills estiuejant de gorra?
S’imaginen els polítics jubilats fent declaracions fins als
120? Per no parlar de la Núria Feliu, s’imaginen...? La cosa
positiva d’aquest experiment amb cromosomes i gens es
que queden 20 anys per humanitzar-lo i  servidora ja estarà
jubilada. Pujol  també?

Encetem un nou curs polític, passades les vacances,
amb l’assignatura pendent del nou finançament de
Catalunya. Superat el termini del 9 d’agost, previst

per l’Estatut, les espases resten en l’aire sense cap con-
creció.
Previsiblement viurem una Diada Nacional, l’11 de
Setembre, plena de declaracions i crides a la unitat d’ac-
ció de les forces polítiques catalanes, la societat civil, la
ciutadania de peu, etc. per tornar a fer cadascú la seva a
partir del dia 12.
Sóc dels que pensa que són aquestes dinàmiques les
que més allunyen els ciutadans de la política i els polítics.
Aquests moviments plens de tacticisme de curta volada
situen, als ulls del personal, el baix nivell de la classe
política.
En una conjuntura de crisi econòmica, amb el que ja ha
plogut des de l’aprovació de l’Estatut el 2006, encara resta
tot per decidir. I mentrestant, continuen les llistes d’espe-
ra a la sanitat, els barracots a les escoles, els dèficits del
transport públic. A veure si aquest cop som capaços tots
plegats, i sobretot els que tenen la delegació dels ciuta-
dans, a enllestir definitivament aquest assumpte.

L'AMSS està constituïda per totes
aquelles persones vinculades o inte-
ressades per l'educació en el temps
de lleure que, des d'una perspectiva
crítica i amb voluntat transformadora,
han decidit actuar sobre la seva reali-
tat més propera. S'hi assisteix a títol
personal, tot i que també poden ser-hi
representats els esplais i caus que ho
considerin oportú.
L'AMSS no forma part de cap federa-
ció en concret ni respon als seus inte-
ressos corporativistes. L'acció de
base ha de sorgir de les pròpies
monitores i entitats que treballen
directament al seu entorn social. 
Per a nosaltres ser monitora és ser
educadora. No és un passatemps ni
un hobby revestit d'altruisme.
L'educació no és neutral: tota educa-
ció té uns principis, una ideologia,
uns objectius i un mètode concret.
Per tant, en no ser una opció neutral,
sense incidència, entenem el monito-
ratge voluntari com una opció política,
és a dir, com el resultat d'una decisió
personal per intervenir activament en
l'entorn social. 
Entenem l'educació com el procés de
fer accessible a les persones la capa-

citat d'entendre i transformar la seva
realitat en la recerca d'una societat
justa, solidària i responsable. És, per
tant, un procés emancipador. Som
conscients de la no-neutralitat de l'e-
ducació, ja que qualsevol intervenció
en el desenvolupament d'una perso-
na té una finalitat i uns efectes con-
crets sobre aquesta. Defensem la lli-
bertat, entenent-la com la condició
social en la qual les persones tenen
la capacitat real de decidir sobre les
seves accions i sobre el seu entorn.
Sabem que aquesta no és la realitat
actual i en conseqüència eduquem
per a l'alliberament personal i social. 

1 Com podeu veure, optem per fer els
plurals íntegrament en femení com a
mesura de protesta per la dominància
masculina, fruit del patriarcat que
impregna tota la nostra vida, fins i tot
el llenguatge

La Marina ni comparteix ni es
responsabilitza de les opinions dels

seus col·laboradors
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Com prevenir les picades
del mosquit tigre?
REDACCIÓ SALUT

L’atípica primavera plujosa que
aquest any hem tingut a Barce-
lona ha fet que aquest estiu el

mosquit tigre, una espècie d’origen
asiàtic, arribi a la ciutat. Aquest mos-
quit, de color negre amb ratlles blan -
ques, pica principalment de dia i pro -
dueix molèsties a causa del gran
nombre de picades que fa.
L’aigua és un element imprescindible
perquè el mosquit tigre pugui desen-
volupar-se. De fet, la femella posa
els ous en petits recipients que
podem tenir a l’exterior: regadores,
cubells i plats sota els testos plens
d’aigua... Si tenim en compte aques-
ta particularitat del mosquit tigre,
podrem minimitzar i fins i tot evitar la
proliferació d’aquesta espècie a la
nostra ciutat.

Com evitar-ne les picades?
Podem evitar l’entrada del mosquit
tigre als edificis instal·lant teles mos-
quiteres que n’impedeixin el pas per
finestres, portes i altres obertures.
També, per evitar picades, és reco-
manable portar roba de màniga llarga
i pantalons llargs (millor si són de
color clar), així com mitjons.

Com curar-ne les picades?
En cas de patir picades del mosquit
tigre, cal rentar i desinfectar bé la
zona afectada. El tractament és
simptomàtic, però en cas que persis-

El tigre és l’únic mosquit amb ratlles blanques.

teixin les molèsties caldria consultar
amb el metge.
Si optem per utilitzar un repel·lent
contra els mosquits cal tenir en
compte que només s’ha de fer servir
a l’exterior i durant el temps necessa-
ri, i que cal complir estrictament amb
les instruccions d’ús, especialment el
nombre d’aplicacions diàries perme-
ses. Els repel·lents no s’han d’aplicar
a nens menors de dos anys i en nens
més grans s’ha d’evitar sempre que
es pugui. Això sí, mai s’ha de posar a
les mans dels infants, ja que se les
poden portar a la boca o als ulls.
També cal tenir present que no és
aconsellable aplicar repel·lents sobre
la roba i que, quan ja no sigui neces-
sari, cal netejar bé la pell amb aigua i
sabó.

Mesures preventives per evitar
la proliferació del mosquit tigre

El control del mosquit tigre és una
tasca individual que de ben segur
repercutirà col·lectivament. Som
els ciutadans els que podem apli-
car una sèrie de mesures preventi -
ves per evitar l’establiment i proli-
feració de l’insecte. Aquestes són
algunes recomanacions:
? Buidar dos cops per setmana
els recipients de l’exterior que
puguin acumular aigua: joguines,
cendres, galledes, gerros, plats
sota els testos, plats d’animals
domèstics, piscines de plàstic, etc.
? Buidar dos cops per setmana o
tapar amb tela mosquitera espes-
sa els safareigs i les basses peti -
tes.
? Evitar acumulacions d’aigua en
zones de drenatge o canals de
desguàs.
? Evitar els forats i les depres-
sions del terra on es pugui acumu-
lar aigua i tapar els forats dels
troncs d’arbres omplint-los de
sorra.
? Eliminar l’aigua dels recipients
on trobem larves de mosquit.

apunts

>> Vacunació contra
el virus del
papil·loma humà
Aquest darrer trimestre del 2008 el
Departament de Salut començarà
la vacunació sistemàtica contra el
virus del papil·loma humà (VPH),
un virus que infecta la pell i les
mucoses i que pot ser causa d’al-
guns tipus de càncer. La vacuna
s’administrarà a un total de 31.000
noies d’entre 11 i 12 anys que
aquest mes de setembre comen-
çaran sisè de primària.
La infecció pel VPH és una causa
necessària, encara que no sufi-
cient, per desenvolupar càncer de
cèrvix. Segons dades del Depar-
tament de Salut, cada any es pro -
dueixen 256 nous casos (aproxi-
madament un 3% dels tumors en
dones) i 90 morts per aquesta
malaltia. Per això, l’objectiu princi-
pal de la vacunació és la prevenció
primària del càncer de cèrvix rela -
cionat amb els VPH coberts per la
vacuna.
Cal tenir en compte que la vacuna-
ció no pot substituir la prevenció
secundària mitjançant citologies
periòdiques, que caldrà realitzar
també en les persones vacunades.
També és molt important recordar
la importància d’utilitzar preservatiu
en totes les relacions sexuals, com
a prevenció de qualsevol tipus d’in-
fecció de transmissió sexual.

breus

Las cataratas
Carmen Asensio es doctora en Medicina y
Cirugía, realizó la especialidad y un máster con
el doctor Barraquer. Actualmente imparte clases
en la Universidad de Barcelona y tiene consulta
en la Zona Franca.

¿Qué son las cataratas?  
En el interior del ojo tenemos
una lente transparente que
nos permite enfocar en la reti-
na y por tanto ver nítido. Con
el paso del tiempo esta lente
va perdiendo transparencia y
se va haciendo opaca, esto es
la catarata.
¿Estamos todos abocados
a padecer cataratas? 
Las cataratas son el envejeci-
miento del cristalino. Con el
paso del tiempo y si llegamos
a ser longevos es seguro que
padeceremos cataratas en
mayor o menor grado.
¿Cómo se corrigen las cata-
ratas?
Hoy por hoy no existe ningún
medicamento que evite su

aparición o las haga desapa-
recer, la única forma de corre-
girlas es mediante cirugía.
¿En que consiste la técnica
quirúrgica? 
Hay diferentes técnicas, pero
la más segura, la que yo utili-
zo, permite extraer la catarata
a través de una incisión
pequeña e implantar la lente
intraocular, todo esto con
anestesia local. El paciente
tras la intervención puede irse
a su casa y hacer vida normal
sin esfuerzos.
¿Es necesario que el
paciente tenga la catarata
tan madura que no le permi-
ta ver? 
Antes era así pero afortunada-
mente esto ha cambiado.

Pensemos que las cataratas
ocurren generalmente en per-
sonas mayores, y  que al dis-
minuir la visión también les dis-
minuye su actividad. El ideal
es operar antes de que el
paciente comience a reducir su
actividad por falta de visión.
¿La recuperación es lenta?
No, el paciente una vez opera-
do se va a casa y viene a la
consulta al día siguiente a
hacerse un control, haciendo

vida normal inmediatamente.
Eso sí, poniéndose gotas
durante unos días y teniendo
unas normas lógicas de pre-
caución, como son el no reali-
zar ejercicios bruscos ni hacer
esfuerzos excesivos.  
¿Opera los dos ojos a la vez?
Eso solo lo hago en circuns-
tancias muy concretas, habi-
tualmente opero un ojo y a par-
tir de una o dos semanas
opero el otro. 

Más información: 
Dra. Carmen Asensio - C/ Fonería 33-35, esc. A, 1º, 3ª - Tlf: 93 331 16 98

La doctora Carmen Asensio en su consulta de la calle Foneria.
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>> Can Clos i Sant
Cristòfol rebran ajuts
per a la instal·lació
d’ascensors 
La manca d’ascensors als habitat -
ges és un dels problemes d’acces -
sibilitat més importants de la ciutat.
Un 15% dels edificis no en tenen.
Amb  l’objectiu de pal·liar aquesta
realitat, l’Ajuntament posa en
marxa aquest mes de setembre
un programa d’ajuts per a la
instal·lació d’ascensors.
Amb una inversió total de 96
milions d’euros, el programa va
destinat a tots els edificis de la ciu-
tat que no tenen ascensor, on la
seva instal·lació sigui possible
sense una reforma estructural
important.
Les barriades de Can Clos i de
Sant Cristòfol formen part de la
llista de zones prioritàries per
rebre aquest ajut, segons ha con-
firmat el delegat municipal
d’Habitatge, Antoni Sorolla, que
destaca que “el programa posarà
especial atenció en els barris amb
més necessitats i atendrà les per-
sones amb menys recursos”. 
Aquests ajuts, que es complemen-
ten amb els ja existents, permetran
subvencionar fins a un màxim del
60% del cost de l’obra d’instal·lació
de l’ascensor, a fons perdut, amb
un sostre de 45.000 euros. Així,
juntament amb els 40 milions d’eu-
ros destinats a la subvenció global,
el consistori aportarà dos milions
més per aquells casos en què l’in-
grés familiar sigui inferior a dues
vegades l’IPREM.
El programa també posa a l’abast
dels ciutadans assessorament
sobre aspectes legals i tècnics.

breus“Estem molt contents”
L'Ajuntament lliura
les claus dels 70
nous pisos per a
gent gran de l’antic
Mercat de Port

NOÈLIA BALDRICH

Estem molt contents" , va ser la
frase més repetida entre els
nous propietaris dels pisos per

a gent gran del carrer Coure, que el
passat 18 de juliol van rebre les claus
a mans de l'alcalde de Barcelona.
"Estan molt bé", manifestava il·lusio-
nada la Lluïsa, una de les noves veï-
nes que deixa el barri de l'Eixample
per venir a viure a la Marina. "Ara toca
fer el trasllat", comentava amb ale-
gria. 
La Manuela, antiga veïna de la
Barceloneta, està encantada. “M'ha
tocat el quart tercera però hi ha dos
ascensors", i recordava el calvari de
viure en un pis vell: "Ja n’estava farta
i no m'hi sentia a gust". La Teresa, de
Sants, lamentava el retard en l’entre-
ga dels pisos, però finalment ja no
haurà de pujar escales, i tot i ser pisos
petits "per a una persona sola no pots
demanar més", afegia. Per al Ramón,
de 81 anys, suposa començar una
altra etapa de la vida "És molt bufó,
ara empaquetar-ho tot i fer el trasllat",
deia mentre bromejava amb la quanti -
tat de claus que eren entregades als
nous veïns.
Són quatre històries d'una mateixa
realitat. Tots els nous veïns deixen
enrere pisos vells sense ascensor i
amb problemes d'habilitat. Per aquest
motiu, en l'entrega de claus a la qual
van assistir més de tres-centes perso-
nes l'alcalde de Barcelona, Jordi
Hereu, va recalcar que es tractava

d'un acte de justícia: "És obrir la porta
a la dignitat de l'habitatge". També va
voler remarcar la unió d'esforços per
poder realitzar aquest projecte i va
destacar el treball de la regidora del
Districte, Imma Moraleda. 
Els pisos, situats en el carrer Coure
números 8-10, disposen de diversos
serveis per a la gent gran, com auxi -
liars de geriatria, servei de teleassis-
tència, sala d'activitats, serveis de
neteja, i s'espera ampliar els serveis
quan el casal d'avis entri en funciona-
ment junt amb altres equipaments. A
més, el complex està format per un
altre edifici amb 77 apartaments per a
joves i 88 places d'aparcament. Els
habitatges promoguts pel Patronat
Municipal de l'Habitatge de Barcelona
en règim vitalici acolliran 70 noves
famílies, 51 de les quals provenen
d'altres barris. Amb aquesta promoció
l'Ajuntament ha promogut un miler
d'habitatges nous amb protecció ofi -
cial al districte de Sants-Montjuïc.

Pendents dels equipaments

A més de pisos per a gent gran 
i joves, al solar de l’antic Mercat
de Port hi haurà un edifici destinat
a equipaments. Acollirà un casal
per a gent gran, la seu de
l’Associació de Veïns de Sant
Cristòfol i l’Escola de Gaites-
Danses Toxos e Xestas. Mentre
s’espera la posada en marxa d’a-
quests serveis, els voltants de
l’antic Mercat de Port han viscut
una transformació urbanística.
S’ha fet un tram nou per a via-
nants al carrer del Coure, entre
Bronze i Platí, i noves voreres.
S’ha renovat el mobiliari urbà, l’ar-
brat i l’enllumenat.

apunts

‘Temps de barri’
arriba a la Marina
SANDRA PEDRALS

Un dels reptes actuals de les
famílies és conciliar el temps
infantil quan els nens i nenes

no són a l’escola amb les necessitats
horàries de les mares i els pares.
Temps de barri, temps educatiu com-
partit és un prograna d’activitats,
impulsat per l’Ajuntament de Bar-
celona en col·laboració amb la
Fundació Jaume Bofill, que pretén,
precisament, fer compatible el temps
infantil, fora de l’horari escolar, amb
el ritme laboral de les famílies. El pro-
grama ofereix tot un seguit d’activi-
tats a espais i equipaments propers:
escoles, centres cívics, instal·lacions
esportives, esplais, seus d’entitats...
per promoure temps de convivència
familiar.
Fa quatre anys que Temps de barri,
temps educatiu compartit es va posar
en marxa en algunes zones dels dis-
trictes de Sants-Montjuïc, Gràcia i
Nou Barris. Aquest curs 2008-2009 el
programa, finalment, es començarà a
desenvolupar a la Marina. 
Per definir les activitats del programa
que es realitzaran al barri s’ha comp-

tat amb la participació dels agents del
territori i es vol fer un debat familiar
per poder conèixer les demandes
dels ciutadans de la Marina. 
A més de reforçar i diversificar les
activitats educatives de qualitat que
fan els nois i noies fora de l’horari
escolar al barri, el programa també fa
una clara aposta per potenciar l’ús de
les instal·lacions escolars fora de l’ho-
rari lectiu. Es parteix de la idea que
els patis de les escoles són espais

públics que poden obrir-se fora de
l’horari escolar per convertir-se en
zones de joc per als infants i les famí-
lies del barri.
L’objectiu de l’Ajuntament és que per
al 2011 tots els districtes de la ciutat i
la meitat dels barris de Barcelona
comptin amb un programa d’activitats
propi del Temps de barri, temps edu-
catiu compartit. Per fer-ho, es dispo-
sa d’un pressupost de 3 milions i mig
d’euros.

Les primeres activitats 

Les activitats de Temps de barri es
posaran en marxa a partir de l’1
d’octubre. Dins la llista de propostes
que es desenvoluparan a la Marina,
destaquen els cursos de Canto i
Pandereteiras, Dansa, Gaita i
Percussió que faran els Amics de la
Gaita Toxos e Xestas. L’associació
de veïns de Sant Cristòfol ha progr-
mat un curs d’Anglès i el Centre
Cultural Estrelles Altes cursos de
Castanyoles, Flamenc, Jazz i
Sevillanes. A la parròquia Mare de
Déu de Port es farà el reforç esco-
lar i educatiu ‘El Submarí’, a la
Cadena un taller de Dansa i a la
Casa del Rellotge un de Plàstica i
altre de Dansa Tradicional
Catalana. Els Diables de Port faran
un taller de Tabalers i els Gegants
de la Marina un de Grallers.

apunts

RAFAEL VIDAL

Matilde ens ensenya el menjador del seu nou pis del carrer Coure.
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>> Un record per 
José Maria Irurtia i
Paco Yeste 
Aquest estiu el barri de la Marina ha
de lamentar la pèrdua de José
Maria Irurtia, una de les personali-
tats del territori, molt vinculada al
nostre teixit associatiu. El proper 19
de setembre, a les 20.00, es farà
una missa en record als difunts dins
dels actes de la Trepitjada de Raïm
del Plus Ultra, a la parròquia de
Nostra Senyora del Port. Les enti-
tats i persones que vulguin aprofitar
l’ocasió per fer un homenatge a
Irurtia poden posar-se en contacte
amb els responsables de la parrò-
quia. Aquell dia també serà el
moment de recordar el company
Francisco Yeste, conegut pels seus
amics com Paco el ferretero. Yeste
era un dels membres més actius de
l’Associació de Veïns del Plus Ultra.

>> Actuació policial
contra el clan
Jorodovich 
Una operació de la policia estatal a la
Marina ha acabat amb la detenció de
23 persones que pertanyen al clan
familiar Jorodovich o hi estan relacio-
nades. Els agents han fet 18 escor-
colls de forma simultània i han trobat
una important quantitat de cocaïna,
així com un nombrós arsenal d'ar-
mes, algunes de les quals de guerra,
que el clan suposadament utilitzava
tant per comerciar com per ús propi
en els negocis relacionats amb la
droga. A més, la policia espanyola ha
actuat contra l'entramat financer d'a-
quest clan demanant el bloqueig
judicial de nombrosos comptes
corrents i les societats creades per
blanquejar els diners aconseguits de
forma il·lícita, com també sobre pro-
pietats immobiliàries. 
El clan familiar realitzava la seva acti-
vitat delictiva en diversos pisos de la
Marina. En un d’aquests, situat al
carrer Ferrocarrils Catalans, la poli-
cia hi va trobar tot tipus d’armes
amagades en una doble paret d’una
habitació, que els agents van desco-
brir després de colpejar diverses
parets de la casa i notar que la de la
cuina sonava buida.

breus

Comença la 
neteja del solar
esportiu d’Energia
REDACCIÓ ACTUALITAT

Durant les últimes setmanes
han començat les tasques de
neteja i adeqüació dels

terrenys de l’antic Esportiu Energia.
De moment, s’ha enderrocat el vell
pavelló, tal i com reclamaven ciuta -
dans de la zona que en els darrers
mesos havien presenciat com les ins -
tal·lacions de l’antic centre esportiu
es convertien en habitatge de gent
sense sostre. Juntament a les tas-
ques de neteja dels terrenys, s’han
iniciat les feines d’ampliació del pati
de l’escola Ramon Casas. Terrenys d’Energia amb les restes de l’enderroc del pavelló esportiu.

VOLUNTARIOS DE LA MARINA

Les entitats reclamen restablir
el gir a l’esquerra al passeig
Les associacions
elaboren un traçat
alternatiu al carril
bici del passeig de
la Zona Franca

REDACCIÓ ACTUALITAT

Un total de 13 entitats del barri
han fet arribar una carta a
l’Ajuntament on reclamen que

es restitueixi el gir a l’esquerra del
passeig de la Zona Franca. Les asso-
ciacions incorporen a la carta una
proposta de traçat alternatiu per al
carril bici, que ara està previst que es
situï als carrils centrals del passeig i
que és la justificació del govern muni-
cipal per prohibir el gir a l’esquerra
que reclamen els veïns i comerciants.
L’Associació de Comerciants de la
Marina, les associacions de veïns
d’Estrelles Altes, la Vinya, Eduard
Aunós, Sant Cristòfol, el Polvorí i el
Plus Ultra; a més de la Joia de
Montjuïc, l’Esbart Bàrkeno, Gegants
de la Marina, l’Agrupació d’Artistes la
Marina-Montjuïc i els Diables i les
Espurnes de Port, són les entitats
sotasignats de la carta. Hi denuncien
que “amb la prohibició del gir a l’es-
querra, els veïns senten que se’ls ha
partit el barri en dues meitats i que el
passeig, aquell eix central del barri

Una de les senyalitzacions, al carrer Foneria, que prohibeix fer el gir a l’esquerra.

que els unia i els comunicava, ara
serveix de barrera per dividir-los”.
Segons documenten les entitats a la
carta, hi ha trajectes pel barri que
s’han triplicat en distància i temps a
causa de no poder fer el gir a l’es-
querra. És el cas, per exemple, d’a -
quells que venint de la ronda Litorial
pel passeig volen anar fins al barri
d’Eduard Aunós.
Com que l’argument de l’Ajuntament
per no permetre el gir a l’esquerra al
passeig és la creació d’un carril bici a
la seva part central, les entitats pro-
posen que aquest carril bici es faci
pel carrer Ferrocarrils Catalans i
Mineria fins a arribar a la Gran Via.

Què passa amb les decisions
de la majoria?

La Comissió de Seguretat i Mobilitat
de l’Ajuntament va aprovar al febrer
una proposició de CiU que instava
el bipartit a permetre de nou el gir a
l’esquerra del passeig de la Zona
Franca. El govern municipal, però,
encara no ha donat compliment a
aquest mandat.

apunts

RAFAEL VIDAL
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Símbols 
franquistes 
per eliminar

El Bus de Barri puja fins a Montjuïc
REDACCIÓ ACTUALITAT

Tal com reclamaven des de fa
temps veïns i veïnes de la
Marina, la línia 125 que fa les

funcions de Bus de Barri ha ampliat el
seu recorregut i facilita la comunica-
ció en transport públic amb els equi-
paments de Montjuïc. 

Des del passat 29 de juliol, el Bus de
Barri de la Marina compta amb vuit
parades noves a la zona olímpica de
Montjuïc i a les zones més emblemà-
tiques de la muntanya: les piscines
Bernat Picornell, l’Estadi Olímpic de
Montjuïc, el Palau Sant Jordi o el Sot
del Migdia, entre d’altres.

Tot i que l’arribada del Bus de Barri a
Montjuïc era una demanda ciutadana,
l’ampliació de la línia 125 continua dei-
xant al marge nuclis veïnals, com ara la
zona de Santiveri o del carrer Motors.
Els veïns d’aquestes zones fa temps
que denuncien el seu aïllament i que
sol·liciten el servei del Bus de Barri.

ANA TERESA HERRERA

Fins al 1969 no va ser que el gene-
ral Franco, amb cert retard, no va
dictar el decret per al qual es pres-

crivien tots els delictes comesos abans
del 1939, però es va haver d'esperar
més de 30 anys de la seva mort perque
s'aprovés  la Llei de Memòria Històrica
en què, finalment, allibera la Transició
del seu tarannà d'eterna durada i allun-
ya la sospita que aquest procés s'ha fet
a costa dels vençuts, o sigui, els que
van mantenir-se a la legalitat. Criticada
d'una banda per curta i d'una altra per
revengista, un apartat sensible d'aques-
ta llei és el de la retirada dels símbols
franquistes que, amb la seva presència,
semblen perpetuar una pàtina de lega-
litat a un període que va mantenir
Espanya eliminada de qualsevol
corrent progressista iniciat en l’era
republicana. 
En un dels apartats de la norma apro-
vada s'afirma que el Govern col·labora-
rà amb les comunitats autònomes i enti -
tats locals en l’elaboració d'un catàleg
dels vestigis afectats, i l'Ajuntament de
Barcelona ja ha penjat a la seva pàgina
web un informe que determina el seu
catàleg i les seves línies d'actuació. Pel
que fa al nostre districte hi figuren dife-
rents monuments, de titularitat munici-
pal,  a l'entorn del castell de Montjuïc i
374 plaques en habitatges de protecció
oficial.
D'altra banda,  altres veus  reclamen un
canvi a la nomenclatura de la ciutat i,
aprofitant el moment, que siguin reem-
plaçats els noms d'aquells carrers  no
només implantats pel consistori fran-
quista, sinó també els corresponents
testimonis de la dictadura de Primo de
Rivera. En aquell bigarrat grup, al dis-
tricte de Sans-Montjuïc es troben el
clergue Bonet i Muixi, els militars Louis
Antoine Crillon, Enric Bargés i el
General Almirante;  també, amb una
mica més de distinció, Maria Victòria,
reina espanyola  per dos anys que, com
a dona d’Amadeu I de Savoia,  el va
acompanyar en la  fugida que va donar
pas a la Primera República (1873-
1874).
Amb la llei a la mà queda molta feina
per endavant, com la localització i des-

enterrament de fosses comunes o la
creació del Centro Documental de la
Memoria Histórica y Archivo General de
la Guerra Civil, que té com a missió la
recuperació i custòdia de tota mena de
documents, originals i còpies, proce-
dents d'allà on sigui i que facin referèn-
cia al conflicte bèl·lic.  No obstant això,
la profusió encara de tants jous i fletxes
o l’evidència sinistra de les plaques par-
tidistes dels caiguts, fa que sembli que
mirem amb benevolència un passat
que no s'ho mereix. Mapa dels símbols franquistes que encara queden a la ciutat.
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Tot a punt per a l’arribada
de la tuneladora >> Dos ferits en un

incendi en un pis del
carrer Alts Forns
Fins a nou cotxes de bombers van
participar en l’extinció d’un incendi
que es va originar una matinada del
mes de juliol en un pis del carrer Alts
Forns. Segons els Bombers de
Barcelona, el foc va destrossar l’ha-
bitatge d’uns 70 metres quadrats
del cinquè tercera del número 60
del carrer Alts Forns, i va ser neces-
sari desallotjar els veïns de la resta
de pisos fins que han finalitzat els
treballs. A causa de l’incendi, dues
persones van resultar ferides, una
d’elles de gravetat. 

>> Més de 130.000
persones són ateses
pel Banc dels Aliments
La Fundació Banc dels Aliments,
amb seu al carrer Motors, acaba de
presentar el seu informe anual.
Segons aquesta memòria, l’any
passat el Banc  va poder fer arribar
aliments a més de 130.000 perso-
nes. La majoria dels aliments que
ha pogut recuperar el Banc per des-
prés distribuir-los entre els més
necessitats són conserves i plats
preparats (613.367 kg), fruita i ver-
dura (491.618 kg) i làctics i derivats
(295.826 kg).

breus

La L9 i les esquerdes

La dilatació tèrmica, i no les obres
de la L9, és la causa de les
esquerdes aparegudes en alguns
edificis del voltant de la futura
estació de Foneria. Aquesta és la
conclusió a la qual han arribat els
tècnics de la Generalitat, que han
emès un informe sobre el tema,
arran de les nombroses denúncies
presentades pels veïns afectats.
Segons aquest informe, els movi -
ments a causa de les obres no
són possibles perquè els eviten
unes pantalles que va instal·lar
l’empresa. Els veïns afectats
denuncien que encara no han
rebut cap explicació sobre les
seves queixes ni sobre l’informe.

apunts

Els treballs de 
perforació dels
túnels de la L9 a 
la Zona Franca
començaran a
finals d’any

SANDRA PEDRALS

La tuneladora que ha de perforar
el túnel de la L9 que ha de donar
servei de metro a la Marina ja

està preparada per ser traslladada a
la Zona Franca. 
A principis de juliol la tuneladora que
ha de traslladar-se al territori va fina-
litzar les feines de perforació que
estava realitzant a la plaça d’Hava-
neres, de manera que els operaris de
la Generalitat tenen previst, al llarg
d’aquest mes, acabar les tasques
d’extracció de la tuneladora d’aquest
pou i iniciar de nou el seu muntatge,
per peces, al pou d’atac de la ronda
Litoral, a Can Tunis. Aquesta feina
podria allargar-se durant uns quants
mesos, de manera que la previsió de
la Generalitat és que la tuneladora
comenci a perforar a finals d’any el
tram de túnel del metro que ha d’arri-
bar al nostre territori.

Ampliació de la L9
Mentre els operaris preparaven
aquest estiu els terrenys de Can
Tunis per l’arribada de la tuneladora,
el Departament de Política Territorial i
Obres Públiques ha sotmès a infor -
mació pública el perllongament de la
L9 fins al polígon Pratenc i la zona
d’ampliació del Port. Fins a finals d’a -
quest mes de setembre, les adminis-
tracions, entitats, associacions i parti-
culars interessats poden consultar el
projecte d’ampliació de la L9 elaborat

per la Generalitat i realitzar les consi-
deracions que estimin oportunes.
El govern autonòmic justifica el per-
llongament de la L9 (que estava pre -
vist que acabés a l’estació ZAL-
Barcelona, ubicada a la confluència
del carrer A amb el carrer número 6 de
la Zona Franca, just abans de creuar
l’antiga llera del riu Llobregat) pel gran
nombre de treballadors, un 19.000,
que es preveu que acullin els nous
sectors en creixement que hi ha al vol-
tant del polígon Pratenc i la zona
d’ampliació del port de Barcelona.

El perllongament de la L9 implica crear una nova estació: ZAL-Prat.
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Pere Pérez, autor revelació i millor obra al Saló del Còmic 2008

“Tot dibuixant ha de tenir més
part de tossut que de geni”
Al barri de la Marina hi ha

músics, artistes, ballarins i
fins i tot dibuixants de

còmics. Pere Pérez és un d'ells.
Amb 26 anys ha estat guardonat
amb un doble premi al Saló del
Còmic de Barcelona 2008: autor
revelació i millor obra per Guerreros
Urbanos: Tormenta de Hostias, un
còmic que transcorre al nostre barri.
Aquest mestre del dibuix ha fet clas-
ses de còmic a la Casa del Rellotge i
ara treballa com a professor a
l'Escola Joso i com a mercenari als
EUA. 

MAR VELASCO
Explica'ns una mica els teus inicis...
Quan vas començar a dibuixar?
Sempre m'ha agradat dibuixar. A
més, sóc una mica  nerviós i necessi-
to alguna cosa a la mà. No em puc
estar quiet. Des del dia que em van
donar el llapis no he parat.
I què és per tu el dibuix?
Una forma de superar-me. El dibuix
requereix molta pràctica i s'ha de
millorar dia rere dia. També dibuixant
puc expressar-me, transmetre la rea-
litat passada pel meu filtre.
Al Saló del Còmic vas rebre dos
premis. Què t'han aportat?
Molta il·lusió. Fins aquell moment
havia treballat com a dibuixant de
còmics per a editorials, però
Guerreros Urbanos: Tormenta de
Hostias està elaborat per mi de dalt a
baix, des de l'argument fins al dibuix.
Per mi va ser una gran sorpresa.
Com va ser la creació d'aquest
còmic?
M'ha inspirat aquest barri. He explicat
coses que he vist, però tot passat pel
meu filtre i exagerat mil vegades. 
Els premis t'han obert més portes?
En realitat ja estava encarrilat. En el
moment que em van premiar ja treba-
llava com a professor de còmics i
com a dibuixant per a editorials dels
EUA. 
Aleshores, ja fa temps que ets  pro -
fessor...
Sí. Però el que ocupa gran part del
meu temps són els encàrrecs per als
EUA, editorials que busquen il·lustra-
dors. Allà es treballa diferent perquè
les tasques estan dividides. Hi ha una
persona que s'encarrega del guió,

una altra del dibuix, que és el que faig
jo, i l'última del color.
També vas fer classes a la Casa del
Rellotge.
Sí. Era amic del professor que hi
havia abans que jo i de tant en tant
em passava per allà. Quan ho va dei-
xar, em va proposar que el substituís.
M'ho vaig passar molt bé. Alguns dels
alumnes són ara amics meus. 
Com s'ensenya a dibuixar?
Dibuixar és molt metòdic, però reque-
reix molta pràctica i sobretot s'han
d'aprendre les bases. Tot dibuixant ha
de tenir més part de tossut que de
geni. Els que són més constants i tre-
balladors tenen més possibilitats d'ar-
ribar lluny. 
Quins són els teus projectes de
futur?
D'aquí a un any publicaré un còmic
amb Planeta DeAgostini, que des de
fa poc produeix obres d'autors espa-
nyols. Es titularà  La Sangre de las
Valquirias i tracta sobre víkings, i...
seguir treballant amb els EUA!
Com creus que està actualment el
món del còmic?
Crec que per una part està en expan-
sió perquè cada cop està més accep-
tat i amb més tipus de registres adre-
çats a tothom. Abans sí que estava
més centrat en els superherois, però
ara es produeix de tot una mica.
D'altra banda, hi ha el tema de la pira-
teria. Hi ha molta gent que s'ho baixa
d'Internet. De totes maneres, a un ter-
mini curt no és una amenaça perquè
hi ha molta gent que prefereix el
còmic físic. 

Pere Pérez amb el còmic guanyador.

Un còmic ambientat a la Marina

Guerreros Urbanos: Tormenta de
Hostias està ambientat als nostres
barris. El còmic tracta sobre uns
joves del barri de La Marina que
es fiquen en un embolic amb trafi-
cants de drogues. Si us fixeu, en
aquesta portada surt la plaça de la
Marina i les obres de la L9 al
carrer Foneria.

apunts

>> Nit en Blanc al
Museu Marítim 
La nit del 10 de setembre serà una
Nit en Blanc al Museu Marítim de
Barcelona. D’aquesta manera l’e-
quipament del Port se suma a la
celebració dels 25 anys de TV3.
La Nit en Blanc del Museu Marítim
ens proposa música, cinema a la
fresca i activitats teatralitzades. A
les 21.30 al Pailebot Santa Eulàlia
es farà una rua amb la batucada
de l’Escola de Músics del Raval i
un concert amb la Raval’s Band. A
les 23.00 es projectarà el film
Master and commander al Jardí
del Rei del Museu Marítim. I des
de la una de la matinada fins a les
dues, les sales d’exposicions del
museu seran escenari d’un reco-
rregut teatralitzat sobre la vida a
les galeres.

>> Obertes les 
inscripcions als
tallers dels centres
cívics de la Marina
Del 2 al 19 de setembre es poden
formalitzar les inscripcions als
tallers que aquest darrer trimestre
de l’any s’oferten a la Casa del
Rellotge i La Cadena. Entre les
novetats destaquen els tallers de
conversa en català i anglès per a
principiants.

breus

Taller de separacions afectives i 
pèrdues a la Casa del Rellotge
REDACCIÓ CULTURA

El Punt d’Informació i Atenció a
les Dones (PIAD) de Sants-
Montjuïc posa en marxa el pro-

per mes d’octubre un taller gratuït a la
Casa del Rellotge sobre separacions
afectives i d’elaboració de les pèr-
dues. 
Les sessions es faran els dilluns d’oc -
tubre, novembre i l’1 de desembre, de
17.30 a 19.30. Les places són limita-
des i cal tenir en compte que les
dones interessades en el taller hau-
ran de fer una entrevista durant
aquest mes de setembre amb la tèc -
nica del PIAD.

El taller vol ser un espai vivencial i par-
ticipatiu entorn a les experiències que
tenim respecte als diferents tipus de
pèrdues (edat, imatge pròpia, ideals,
amistats, país, estatut social, treball,
parella...) i separacions que experi-
mentem al llarg de les nostres vides.
Durant les nou sessions previstes es
mirarà d’entendre els aspectes subjec-
tius i culturals que incideixen en les
nostres relacions afectives i la pèrdua,
la qual a vegades pot suposar una
devallada anímica. A més d’explorar
recursos, al taller es vol ajudar les
dones participants a buscar respostes
per tal d’afrontar el malestar.
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>> Exposicions
Durant tot el mes
Fotografia experimental

Presentació dels projectes anuals treballats als tallers de foto-
grafía de la Casa del Rellotge. Descobreix els camps creatius
de gran qualitat visual que s’estan desenvolupant amb un llen-
guatge que sorprèn.
Lloc: Casa del Rellotge (Pg. Zona Franca, 116)
Gratuït

>> Tallers al Punt Multimèdia
De l’1 al 19 de setembre
Inscripcions

Els cursos, majoritàriament, tenen una durada de 15 hores
(10 sessions d’una hora i mitja).
Lloc: Punt Multimèdia (Alts Forns, 87)
Horari: de dilluns a divendres de 17.00 a 21.30

Iniciació a la informàtica

Un curs per perdre la por a l’ordinador, per descobrir què
és i com funciona, i per aprendre a treballar amb el sistema
operatiu Windows: gestionar carpetes, entendre l’entorn
d’usuari, etc.

Descobrir Internet

Un curs per saber què és i com funciona Internet, per
aprendre a enviar i a rebre correus electrònics, a saber
buscar informació a la xarxa, a entrar en un xat, a comprar
a través d’Internet, etc.

Informàtica avançada

Un curs per aprendre tot allò que sempre has volgut saber i
mai t’han explicat. Com gravar un CD, aconseguir música a
través d’Internet, gestionar millor el teu ordinador, instal·lar i
utilitzar un antivirus, comprimir arxius...

Fes el DVD de les teves vacances

Aprendràs a editar vídeos i fotografies amb espectaculars
transicions i música d’una manera fàcil i intuïtiva. Després
podràs veure el resultat al teu reproductor de DVD.

Taller de DJ

Vine i introdueix-te en el món del vinil i el DJ. Descobreix i
practica diferents estils i tècniques siguin quins siguin els
teus gustos: hip-hop, hardcore, scratch... Aprendràs a cons -
truir el teu propi equip i punxar les teves mescles.

Vols contruir el teu propi robot?

El taller és una proposta lúdica al voltant de la robòtica, la
creativitat i la interactivitat. Vine a construir el teu propi sis-
tema robòtic mitjançant una plataforma de petits objectes
connectats els uns amb els altres tipus Lego, i utilitzant l’or-
dinador.

Autoedició i recursos musicals a la xarxa

Treu el màxim rendiment a la teva música, guanya indepen-
dència i dóna’t a conèixer utilitzant Internet. Aprèn els
mecanismes de la distribució i publicitat a la xarxa (blogs,
MySpace...) i els detalls dels drets d’autor (Creative
Commons).

>> Museus
Dijous 18 de setembre
Dijous d’Estiu

Aquest serà l’últim dijous d’enguany que el públic del Museu
Nacional d’Art de Catalunya (MNAC) podrà visitar, fins a les
22.00, l’exposició Duchamp, Man Ray i Picabia organitzada
per la Tate Modern de Londres en coproducció amb el MNAC.
El públic podrà gaudir de l’espectacle de la Font Màgica de
Montjuïc i de la terrassa del MNAC a l’aire lliure, amb especta-
culars vistes sobre Barcelona, que obrirà fins a la mitjanit.
Lloc: MNAC (Palau Nacional del Parc de Montjuïc)
Preu: 3 euros

>> Nit Esotèrica
Es crearà als jardins de Can Farrero i a la Casa del
Rellotge un món nou amb tot allò que està relacionat amb
la màgia i l’enigma. Endevinadors, bruixes, taller de grafo -
logia i numerologia, personatges fantàstics, parades de
venda de productes esotèrics... En definitva, tot l’encanteri
d’una nit de bruixes per passar una estona de por!

Divendres 19 de setembre
20.00
Benvinguda a càrrec de la Cia. Terrakota
20.30
Animació amb personatges fantàstics
21.00
Taller de grafologia
21.45
Animació amb personatges fantàstics
22.15
Taller de numerologia
23.00
Animació amb personatges fantàstics
23.30
Comiat amb els Diables de Port
De 20.00 a 24.00
Endevinadors i bruixes gratuïts: tarot, runes celtes i molt
més. Venda de receptes, amulets, pocions, gemmes, aro-
mes, filtres d’amor...

>> XXIII Trepitjada de Raïm
Ja són 23 els anys que fa que l’Associació de Veïns del
Plus Ultra organitza la Trepitjada de Raïm al carrer, una de
les festes amb més història i tradició del barri de la Marina.
Enguany el programa està farcit d’actuacions de les enti -
tats del territori, sense oblidar les trobades gastronòmiques
familiars. Una festa que no ens podem perdre!

Divendres 19 de setembre
20.00
Missa pels difunts del barri a la parròquia de la Mare de
Déu de Port
22.00
Cantada d’havaneres amb l’actuació del grup Montjuïc i
cremat de rom
24.00
Correfoc amb els Diables de Port

Dissabte 20 de setembre
10.00

Sardinada popular. Hi col·laboren l’AV de Sant Cristòfol,
les Peixeteries Sanchez i el Celler Peña.
12.00
Grup d’animació per als més petits
16.00
Sortida dels veremadors
18.00
Actuació del Grup Aeròbic Funk La Vinya
19.30 
Actuació del grup Toxos i Xestes
21.00
Arribada dels veremadors
22.00
Sopar de germanor
23.30
Ball familiar amb l’orquestra Orgue de Gats

Diumenge 21 de setembre
10.00
Inauguració de l’exposició d’artesans
11.00
Cercavila amb la Joia de Montjuïc i els Trabucaires de
Sant Andreu
11.30
Benedicció de la verema i trepitjada de raïm
12.15
Dansa catalana amb el grup Bàrkeno
15.00
Dinar familiar
18.00
Balls regionals amb el Centre Cultural Estrelles Altes
19.00
Flamenc amb l’Associació Cultural Los Corales
20.00
Cantada d’havaneres amb el Grup Folk Montjuïc i cremat
de rom.
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Eduard Aunós es 
vesteix de festa
REDACCIÓ CULTURA

Del 18 al 20 de juliol, la barriada
d’Eduard Aunós va celebrar la
seva Festa Major. Entre les

activitats més destacades, els veïns
van poder gaudir d’una paellada
popular elaborada per Papitu, un cui-
ner de Cornellà que suma vuit
rècords Guiness, l’últim el de la
fideuà més gran, que van poder tastar
23.500 persones i en la qual es van
utilitzar més de 2.500 kg de fideus,
1.850 kg de peix i més de 150 kg d’all
i oli. Veure cuinar Papitu i tot el seu
equip va ser tot un espectacle per als

centenars de ciutadans que van apro-
par-se el dissabte 19 de juliol al mig-
dia a Eduard Aunós per gaudir de la
seva Festa Major.
Un altre dels actes remarcables de la
festivitat d’Eduard Aunós va ser la
processó de la Verge del Carme, que
des de l’any 1949 es va celebrant al
barri. El diumenge 20 de juliol, des-
prés d’una emotiva missa, uns vuit
ciutadans d’Eduard Aunós van passe-
jar la Verge del Carme en processó,
seguits pels veïns i veïnes que canta-
ven acompanyats de la Joia de
Montjuïc.

De ruta pel cementiri
de Montjuïc

REDACCIÓ CULTURA

Els cementiris són, en moltes
ocasions, part i reflex de la his-
tòria de les ciutats i de les

nacions, una antologia inusual dels
gustos i ELS costums dels diferents
grups socials, de les diferents èpo-
ques i dels diferents llocs. Amb l’ob-
jectiu d’acostar els cementiris als ciu-
tadans com a llocs plens d’històries i
de vida, dipositaris d’aquesta memò-
ria col·lectiva, neix La ruta dels
Cementiris que, des d’aquest estiu,
incorpora al seu programa d’itineraris
La ruta de Montjuïc, somnis de
Barcelona.
Pel cementiri de Montjuïc s’han habi-
litat tres itineraris diferents que ens
proposen conèixer la Barcelona d’en-
tre 1883 i 1936. La ruta artística, per
exemple, ens fa un recorregut per 40

sepultures que ens permet veure la
gran diversitat de monuments funera-
ris del cementiri.
Un altre dels itineraris és la ruta histò-
rica, que ens porta per 48 sepultures
que pertanyen a personalitats de la
Barcelona de finals del segle XIX i
principis del XX. Destaquen, entre
totes, les de Buenaventura Durruti,
Francisco Ascaso, Francesc Cambó,
Lluís Companys, Francesc Macià,
Isaac Albèniz o Santiago Rusiñol.
El tercer recorregut és la ruta combi-
nada, que comprèn 37 sepultures i
que combina les d’interès artístic amb
les d’interès històric. Els segons i
quarts diumenges de cada mes, a les
11.00 del matí, es faran visites gratuï-
te i guiades al cementiri de Montjuïc
seguint l’itinerari d’aquesta ruta com-
binada.

Escalfant motors...
Aviat farà dos anys que la biblio-
teca Francesc Candel va obrir les
noves instal·lacions a l’Illa Philips.
D’aleshores ençà, treballem amb
l’objectiu d’esdevenir el centre
sociocultural de referència al barri
de la Marina. El balanç d’aquest
període és força encoratjador i la
vostra acollida el millor indicador
d’unes xifres que es tradueixen
en centenars de nous socis,
milers de préstecs de llibres,
revistes, CD i DVD i una assistèn-
cia cada cop major a les diferents
activitats que ofereix la biblioteca
(club de lectura, projeccions cine-
matogràfiques, cursos de català,
informàtica, recitals de poesia,
conferències, exposicions...).
I en volem més. Des d’aquest Far
(no oblidem que una biblioteca, al
cap i a la fi, és llum), ens hem
proposat de portar-vos a casa, un
cop al mes, les nostres propostes.
Volem ser el vostre referent, en
tant que professionals, en infor-
mació i coneixement, però també
a l’hora del lleure i de l’entreteni-
ment.
Tant de bo, si ens acom-
panyeu en aquesta sin-
gladura!

El far

Una mica d’història

El cementiri de Montjuïc es va
inaugurar l’any 1883, en plena
crisi econòmica. Dissenyat per
l’arquitecte municipal Leandre
Albareda, el cementiri Nou (aquest
va ser el seu primer nom) repre-
senta l’ambició cultural que va
acompanyar la ciutadania de
Barcelona durant aquells anys i
assenyala la participació de la ciu-
tat en el projecte de modernitat
que va viure Europa a finals del
segle XIX i principis del XX.

Imatge panoràmica del cementiri de Montjuïc, amb el Palau Sant Jordi i la ciutat de Barcelona de rerefons.

apunts

Paella popular al barri d’Eduard Aunós, amb motiu de la seva Festa Major.

ASSOCIACIÓ DE VEÏNS D’EDUARD AUNÓS

ARXIU
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>> El Pau Vila fa una
bona actuació a la
Biatló Escolar 2008 
Gràcies a l’esforç de la jove Adria
Jaraba, l’escola Pau Vila s’ha
situat a la llista dels deu primers en
el Biatló Escolar Barcelona 2008.
L’alumna de la Marina va aconse-
guir la sisena posició en la classifi -
cació general d’aquesta prova en
la qual enguany han participat
2.400 infants i adolescents de 64
centres educatius de la ciutat. La
prova s’ha desenvolupat a l’entorn
de l’anella olímpica, a Montjuïc.
Els nois i noies nedaven primer
una distància de 50 metres a les
piscines Picornell i després havien
de córrer els 1.500 metres d’un cir-
cuit situat als voltants del Palau
Sant Jordi i de l’Estadi Olímpic.

>> A gaudir del
millor bàsquet!

Dins de la gira europea de la NBA,
la famosa lliga nord-americana
celebrarà un partit de bàsquet a
Montjuïc. Serà el proper 17 d’octu-
bre al Palau Sant Jordi.
S’enfrontaran els New Orleans
Hornets i els Washington Wizards
en un partit de pretemporada que
prepara els jugadors per a la tem-
porada al seu país. Aquesta serà
la novena vegada que la NBA visi -
ta l’Estat espanyol, i el quart partit
que porta un equip d’aquesta lliga
al Palau Sant Jordi. No obstant
això, és la primera ocasió que té
lloc un partit de bàsquet en què els
dos contrincants són de la NBA, ja
que la darrera vegada que la lliga
va passar per la ciutat, va enfron-
tar els Philadelphia 76rs amb el
Winterthur FC Barcelona.

breusLa Gimnàstica Iberiana
aposta pel futbol base

Tot a punt al camp de l’Eduard Aunós?

La Gimnàstica Iberiana ja ha començat els entrenaments del primer equip
al camp de l’Eduard Aunós. Ho ha fet, però, sense les condicions adeqüa-
des: faltava cals per delimitar les ratlles del terreny de joc, les obres que
s’havien de fer durant l’estiu estan inacabades, hi ha desperfectes als ves-
tuaris, etc. El club ha denunciat aquesta situació de precarietat del camp
als responsables de la gestió de l’equipament, la Unió Esportiva Sants, i
també ha fet arribar les seves queixes a l’Ajuntament, propietari de la ins-
tal·lació. Encara esperen una actuació per part dels responsables.

apuntsEl club d’Eduard
Aunós comença la
temporada amb un
equip de juvenil i
un altre de cadet

SANDRA PEDRALS

La temporada de futbol ja ha
començat per als equips de la
Marina, i enguany el calendari

incorpora novetats destacades pel
que fa al futbol base. La Gimnàstica
Iberiana, un dels clubs amb més tra -
dició de Sants-Montjuïc, ha decidit
apostar per dos equips més: el juve-
nil i el cadet, que està previst que
participin en les competicions de la
Federació Catalana de Futbol. 
Karem El Griri és el nou coordinador
del futbol base de la Gimnàstica
Iberiana i es mostra molt il·lusionat
amb el repte que té per davant.
“Exceptuant eal Polvoritense, al barri
ja no hi ha futbol base. O pujaven al
Polvorí o els nens que volien jugar en
un equip de futbol s’havien d’apuntar
al Sants, que tot i ser un equip del
districte, no és de la Marina. Volem
que els nois del barri puguin gaudir
del futbol, i que ho facin representant
el seu territori”, destaca Karem.

Comencen els entrenaments
Aquest setembre comencen els
entrenaments dels dos nous equips
de la Gimnàstica Iberiana, que es
faran de 19.00 a 20.30 al camp de
l’Eduard Aunós (Tortosa, 39). Durant
tot el mes, les famílies interessades
es poden posar en contacte amb el
club per incorporar-se als equips.
Tots els nois que s’hi apuntin rebran
un pack amb roba esportiva, per als
dies d’entrenament i els de partit.
El grup de juvenil estarà format per
nois nascuts els anys 1990, 1991 i
1992. L’equip militarà a la Segona
Divisió de la categoria juvenil de
Barcelona, de manera que hauran de
visitar els caps de setmana diverses
ciutats de l’àrea metropolitana. “En
un futur, aquests nois seran la base
del primer equip de la Gimnàstica
Iberiana”, comenta Karem.
Nois d’entre 14 i 16 anys són els que
formaran part del grup de cadets del

club i, igual que la resta d’equips de la
Gimnàstica Iberiana, participarà en
els partits de la Segona Divisió con -
vocats per la Federació Catalana de
Futbol, en aquest cas en la categoria
de cadets.
Aquests equips de futbol base estaran
formats per un mínim de 14 nois i un
màxim de 18. “Volem, així, que tots
puguin gaudir de les competicions
garantint que tots entraran al terreny
de joc els dies de partit”, assegura
Karem, a l’hora que confessa que l’a -
posta del club per promoure el futbol
base està suposant un gran esforç,
tant econòmic com humà: “La junta
directiva de la Gimnàstica Iberiana vol
que aquest projecte es consolidi i
representi una alternativa per als nois
del barri. El club no vol només formar

futbolísticament aquests nois, també
volem que aprenguin a conviure amb
altres persones i a enriquir-se, tant en
l’aspecte personal com l’esportiu”.

Expectatives amb el primer equip
La temporada passada (2007-2008)
el primer equip de la Gimnàstica
Iberiana es va quedar a un pas del
seu ascens a Primera Catalana. Van
quedar quarts del grup dos de
Preferent, categoria on tornaran a
jugar aquest any. 
El primer equip de la Gimnàstica
Iberiana comença la temporada amb
una plantilla jove, amb una mitjana
d’edat de 24 anys, i amb jugadors
que aquesta passada temporada han
acabat el seu cicle com a juvenils i
que s’estrenen com a amateurs.
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